

Positive Peace Summary

What is Positive Peace?

Positive Peace is a systemic approach, situated within an empirical and theoretical framework, in which peace depends on its relationship with other systems, such as nation-state. Positive Peace represents the optimal environment for human development to flourish. The concept is led by the attitudes, institutions and structures conducive to peace and necessary to engage an effective peacebuilding process. Beyond peace, Positive Peace aims to initiate a deeper change within the system to create a virtuous circle and sustain peaceful societies. Positive Peace tends towards effective institutions, social cohesion and transparent, representative governments.

The Institute for Economics and Peace has identified eight pillars that constitute Positive Peace: Sound business environment; Well-functioning government; Equitable distribution of resources; Free flow of information; Good relations with neighbours; High levels of human capital; Acceptance of the rights of others and Low levels of corruption. As part of the system, all these pillars are interconnected and influence one another. A country's level of Positive Peace is measured by the Institute for Economics and Peace using the Positive Peace Index, a quantitative approach to measuring peace based on these eight pillars. This approach uses different datas such as Index of Economic Freedom, GDP per capita, Global Innovation Index, Regional integration...etc to calculate Positive Peace. Hence, the eight pillars are indicators of peace and stability within the country – most of the time countries with poor Positive Peace Index scores are afflicted by violence, war and civil conflict. Positive Peace constitutes a support to initiate a process of self-modification that provide the ability to adapt to systemic changes

What are the benefits linked to Positive Peace?

The Institute for Economics and Peace researches bring to light that Positive Peace is a solution to different common issues affecting countries worldwide. Indeed, a higher level of Positive Peace allows a country to strengthen its resilience to shocks such as economic and sanitary crises. For instance, Covid-19 represents a significant system shock affecting peace and destabilizing the country. Using Positive Peace within the country enables to maintain stability and recover from shocks. Beyond this balance between the eight pillars, Positive Peace also provides better environmental outcomes, higher measures of well-being and better

performances on development goals. It also has an impact on improvement in major economics measures such as higher GDP growth rates, improved currency exchange rates and lower inflation rates. The main benefit linked to Positive Peace is to improve resilience, mitigate the risk of violence, reduce the economic toll of conflict.

How can Positive Peace be used by a government?

The main objective is to use Positive Peace as a framework to build a stronger balance within the system and develop an optimal environment. There are two different ways to invest in Positive Peace and initiate the peacebuilding process: first by targeting all eight pillars in order to create the environment for a virtuous cycle towards Positive Peace. In this process the objective is that each pillar intervention affects the whole system over the short and long term. The second way to use Positive Peace is to identify and stimulate the weakest Positive Peace pillar by developing adapted policies and actions. Since the eight pillars are connected, the growth of the weakest will aid the others and create a balance between them.

The Institute for Economics and Peace can assist in this process thanks to a series of workshops, practical projects and interventions meant to support governments, businesses and communities on their efforts to reinforce the eight pillars of Positive Peace. These programs are non-political, impartial and provide a baseline to further developments towards Positive Peace. The workshops are adapted to the local situation of intervention and provide targeted courses to key stakeholders at the local and national level. They offer guidance on how to improve Positive Peace introducing its key aspects and highlighting how it can be developed in line with the local context. The workshops follow three principles: they are guided by a participatory strategy, adapted to the nuances of local dynamics and designed to complement other peacebuilding approaches. Beyond their adaptation to the local context, workshops enable the participants to develop a better knowledge and understanding of Positive Peace, conflict resolution, peacebuilding, leadership, social impact and project management in the short term. In the long term, the workshops aim to lead to development projects which in participants can become leaders of Positive Peace.

Résumé de la paix positive

Qu'est-ce que la paix positive ?

La paix positive est une approche systémique, située dans un cadre empirique et théorique, dans lequel la paix dépend de sa relation avec d'autres systèmes, comme l'État-nation. La paix positive représente l'environnement optimal pour que le développement humain s'épanouisse. Le concept est conduit par les attitudes, les institutions et les structures propices à la paix et nécessaires pour engager un processus de consolidation de la paix efficace. Au-delà de la paix, Positive Peace vise à initier un changement plus profond au sein du système pour créer un cercle vertueux et soutenir des sociétés pacifiques. La paix positive tend vers des institutions efficaces, la cohésion sociale et des gouvernements transparents et représentatifs.

L'Institut pour l'économie et la paix a identifié huit piliers qui constituent une paix positive : un environnement commercial sain ; un Gouvernement qui fonctionne bien ; une Répartition équitable des ressources ; la Libre circulation de l'information ; De Bonnes relations avec les voisins ; Des niveaux élevés de capital humain ; L'Acceptation des droits d'autrui et faibles niveaux de corruption. Dans le cadre du système, tous ces piliers sont interconnectés et s'influencent mutuellement. Le niveau de paix positive d'un pays est mesuré par l'Institut pour l'économie et la paix à l'aide de l'indice de paix positive, une approche quantitative de la mesure de la paix fondée sur ces huit piliers. Cette approche utilise différentes données telles que l'indice de liberté économique, le PIB par habitant, l'indice mondial d'innovation, l'intégration régionale ... etc. pour calculer la paix positive. Par conséquent, les huit piliers sont des indicateurs de paix et de stabilité dans le pays - la plupart du temps, les pays dont l'indice de paix positif est faible sont touchés par la violence, la guerre et les conflits civils. Positive Peace constitue un support pour initier un processus d'auto-modification qui offre la capacité de s'adapter aux changements systémiques

Quels sont les avantages liés à la paix positive ?

Les recherches de l'Institute for Economics and Peace montrent que la paix positive est une solution à différents problèmes communs affectant les pays du monde entier. En effet, un niveau de paix positive plus élevé permet à un pays de renforcer sa résilience aux chocs tels que les crises économiques et sanitaires. Par exemple, Covid-19 représente un choc systémique important affectant la paix et déstabilisant les pays. Utiliser la paix positive dans un pays permet de maintenir

la stabilité et de se remettre des chocs. Au-delà de cet équilibre entre les huit piliers, Positive Peace offre également de meilleurs résultats environnementaux, des mesures plus élevées du bien-être et de meilleures performances par rapport aux objectifs de développement. Elle a également un impact sur l'amélioration des principales mesures économiques telles que la hausse des taux de croissance du PIB, l'amélioration des taux de change et la baisse des taux d'inflation. Le principal avantage lié à la paix positive est d'améliorer la résilience, d'atténuer le risque de violence, de réduire le bilan économique des conflits.

Comment la paix positive peut-elle être utilisée par un gouvernement ?

L'objectif principal est d'utiliser la paix positive comme cadre pour construire un équilibre plus fort au sein du système et développer un environnement optimal. Il y a deux manières différentes d'investir dans la paix positive et de lancer le processus de consolidation de la paix : d'abord en ciblant les huit piliers afin de créer l'environnement pour un cycle vertueux vers la paix positive. Dans ce processus, l'objectif est que chaque intervention sur un pilier affecte l'ensemble du système à court et à long terme. La deuxième façon d'utiliser la paix positive est d'identifier et de stimuler le pilier de paix positive le plus faible en développant des politiques et des actions adaptées. Puisque les huit piliers sont connectés, la croissance des plus faibles aidera les autres et créera un équilibre entre eux.

L'Institut pour l'économie et la paix peut aider dans ce processus grâce à une série d'ateliers, de projets pratiques et d'interventions destinés à soutenir les gouvernements, les entreprises et les communautés dans leurs efforts pour renforcer les huit piliers de la paix positive. Ces programmes sont apolitiques, impartiaux et fournissent une base pour les développements ultérieurs vers une paix positive. Les ateliers sont adaptés à la situation locale d'intervention et proposent des cours ciblés aux principales parties prenantes aux niveaux local et national. Ils offrent des conseils sur la façon d'améliorer la paix positive en présentant ses aspects clés et en soulignant comment elle peut être développée en fonction du contexte local. Les ateliers suivent trois principes : ils sont guidés par une stratégie participative, adaptée aux nuances des dynamiques locales et conçues pour compléter d'autres approches de consolidation de la paix. Au-delà de leur adaptation au contexte local, les ateliers permettent aux participants de développer une meilleure connaissance et compréhension de la paix positive, de la résolution des conflits, de la consolidation de la paix, du leadership, de l'impact social et de la gestion de projet à court terme. À long terme, les ateliers visent à conduire à des projets de développement qui, chez les participants, peuvent devenir des leaders de la paix positive.